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Drahé energie. Řešení
nabízejí solární zdroje
Praha. Na střechách městských budov chce vytvořit sluneční elektrárnu. Další krok. Zapojit se mohou bytové
a rodinné domy. Získání dotace. Registrace na Pripojdum.cz. Nové panely. Instalační firmy nestíhají STRANA 3

CliffordMovie.com
#CliffordMovie@CliffordMovie

Nejlepší přítel člověka?

V kinech od 6. ledna

A zase sněží!
Do českých hor se
po masivní oblevě vrátily
mrazy a vlekaři mohli opět
začít zasněžovat sjezdov-
ky. Na snímku je skiareál
Malá Úpa na Trutnovsku.
Podmínky na sjezdových
tratích v Krkonoších vylep-
šil i přírodní sníh, kterého
na hřebenech hor od stře-
dy napadlo zhruba deset
centimetrů. Nejchladněji
bude dnes, přes den se bu-
dou teploty pohybovat
od minus dvou do plus
dvou stupňů Celsia. V sobo-
tu se opět mírně oteplí
a v neděli může být přes
den hlavně v Čechách až
pět stupňů nad nulou. Sně-
hová pokrývka se bude ob-
novovat jen pozvolna. ČTK

TENISTA DJOKOVIČ JE
ZAVŘENÝ V HOTELU
O JEHO VSTUPU DO AUSTRÁLIE SOUD ROZHODNE V PONDĚLÍ STRANA 11

Svátek slaví: Vilma

inzerce
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8 DNÍ = 7 NOCÍ V MARIÁNSKÝCH LÁZNÍCH - HOTEL RICHARD****

07.01. – 30.04.2022
pův. 15.550,- Kč = sleva cca. 35 %
9.990,- Kč osoba ve 2-lůžkovém pokoji
10.990,- Kč 1-lůžkový pokoj

Ubytování, bohatá polopenze, 1x aperitiv
1x lékařské vyšetření + 12x procedura
Denně volný vstup do bazénu, vířivky a fitness studia

EXKLUZIVNÍ LÉČEBNĚ-REHABILITAČNÍ POBYT

REZERVACE TEL: 354 696 111, EMAIL: recepce@hotelrichard.com

SLEVA

35 %

Proti mafii
Doba, kdy mafiáni mohli
vše a policie jen to, co si
vybojovala. Píše se rok
1993 a k pražské mord-
partě nastupuje vyšetřo-
vatel Tomáš Kozák, aby
pomohl objasnit porevo-
luční kauzy. Česká televi-
ze v neděli uvede první
díl z nové detektivní sé-
rie Devadesátky odehrá-
vající se přibližně dvacet
let před Případy 1. oddě-
lení. Divákům připome-
ne na skutečných
kauzách atmosféru doby,
kdy kriminalita vyskočila
do nečekaných výšin
a rozhodovalo se o tom,
jestli policie najde a usto-
jí svou roli. Jednu z rolí
přijal Ondřej Sokol. ČT

Česko se chystá na
nákup léků proti
covidu-19. Stát
budou skoro dvě
miliardy korun.

Ministr financí Zbyněk Stan-
jura potvrdil slova ministra
zdravotnictví Vlastimila Vál-
ka, že nákup nových léků pro-
ti koronaviru neblokují opat-
ření spojená s rozpočtovým
provizoriem. Jednání o náku-
pu za 1,8 miliardy korun
vede Válek s firmou Pfizer.
Válek uvedl, že lék paxlovid
chce obdržet v březnu.
Ministr zdravotnictví také

uvažuje o dalším nákupu an-

tivirotikamolnupiravir od fir-
myMerck, jehož první dodáv-
ka dorazila do Česka v první
polovině prosince. Podle od-
borníků bude léčba pacientů
s covidem-19 založená do bu-
doucna kvůli omikronu spíše
právě na protivirových lé-
cích, protože na něj nezabíra-
jí současné monoklonální
protilátky.
Lék paxlovid má podle Pfi-

zeru až 90procentní účinnost
při prevenci hospitalizace
a úmrtí u vysoce rizikových
pacientů. Paxlovid i molnupi-
ravir mají formu tobolek, což
je výhoda proti monoklonál-
ním protilátkám, které byly
podávány infuzí.
Paxlovid je v USA povolen,

Evropa jej zatím pouze dopo-
ručuje. iDNES.cz a ČTK

Iniciativa 21 představila petici
proti povinnému očkování vy-
braných profesí. Deklarace
těchto profesních skupin
na internetu, které ale nejsou
právně závazné podle petiční-
ho zákona, podepsalo přes

80 tisíc lidí. Tisíce osob uvádě-
jí, že pracují v těchto oborech.
Iniciativa se obává, že lidé bu-
dou kvůli nátlaku na očková-
ní z těchto oblastí odcházet
a budou v provozu chybět. Vy-
zvali proto ministra zdravot-

nictví Vlastimila Válka k jed-
nání o vyhlášce bývalé vlády,
která povinnost zavádí od za-
čátku března. Na Válka se
na základě žádosti SPD obrátil
také ombudsman Stanislav
Křeček. ČTK

AUKCE NEMOVITOSTÍ
ZDARMA

AUKCE NEMOVITOSTÍ
ZDARMA

800 22 33 88
www.prodejtojinak.cz

Prodejte Vaši nemovitost
(byt, dům, pozemek)

za nejvyšší možnou cenu
formou elektronické aukce
nebo dražby přes největšího

dražebníka v ČR
JURIS REAL Dražby a.s.
s databází 100 000
registrovaných,

poptávajících klientů.

Velkou většinu požadavků lze v Raiffeisenbank vyřídit online.A platí to i pro firmy
Zatímco ještě několik let zpátky jste si
v online bankovnictví maximálně pro-
hlédli stav účtu a poslali platbu, dnes
je toho jenmálo, co v něm udělat nelze.
A to platí i pro firemní online bankovnic-
tví, které za tím osobním nijak nezaos-
tává.

Pro mobilní a internetové bankovnictví obecně
platí, že díky němu máte přístup ke svým penězům
odkudkoliv a kdykoliv. Přehledně na jednom místě
máte všechny produkty a díky směrnici PSD2 i účty
v jiných bankách. Na jedné straně je maximální za-
bezpečení vašich financí, na straně druhé jednodu-
ché přihlašování a potvrzování transakcí.

Pro firmy je zase výhodou automatizované propoje-
ní s účetním (ERP) systémem nebo změna kontakt-
ních údajů bez nutnosti návštěvy pobočky. V online
firemním bankovnictví je možné podávat žádosti
o čerpání úvěrových produktů nebo vystavová-
ní bankovních záruk. Rozhraním API lze bezpečně
propojit banku s účetním systémem a stahovat tak
transakční historii nebo importovat hromadné plat-
by. Díky okamžitým platbám lze zase hradit do ban-
ky, která službu podporuje, v řádech vteřin a zrychlit
platební styk.

“Čerpání úvěrových produktů a bankovních garancí je
u nás možné v jedné aplikaci, zatímco některé banky
na to mají často separátní platformu,” říká Jaroslav
Kravčenko, ředitel online bankovnictví Raiffeisen-
bank. “Podobně je to i u přihlašování do internetového

bankovnictví, které probíhá v součinnosti s tím mobil-
ním pomocí biometriky, na což jiné banky mají větši-
nou 2 další aplikace,” doplňuje.

Dalšími výhodami firemního online bankovnictví
jsou autorizace plateb, správa veškerých platebních
karet nebo přehledné zobrazení až 19 měnových
složek vedených k jednomu číslu účtu. V případě po-
třeby je společnostem navíc na telefonu k dispozici
vyškolený personal banky, který kdykoliv poradí.

Raiffeisenbank je svým vyspělým firemním online
bankovnictvím pověstná. Potvrdila to i v listopadu
na soutěži CEE SME Banking Awards 2021, která vy-
hodnocuje více než 90 funkcí dostupných pro klienty
malých a středních podniků v kanálu online bankov-
nictví, když zvítězila v kategorii “online banking”.

Více informací naleznete na rb.cz/firmy.

Nárůst nakažených

200
Podle výrobce testů Diana
Biotechnologies do konce led-
na může být i 200 tisíc nově
nakažených denně. Podíl omi-
kronu mezi novými případy
tvořil podle Státního zdravot-
ního ústavu ve středu 35 %.
O plošnou dominanci v ČR
zatím dle dat nejde. iDNES.cz

Třetí dávka

264
Od začátku roku 2022 podali
zdravotníci 264 tisíc dávek
vakcín proti covidu-19. Větši-
na z nich, 225 tisíc, byly posi-
lující dávky. Takzvaný boos-
ter si už nechalo aplikovat
přes 2,6 milionu lidí. Podle
lékařů má posilující dávka
vliv na další šíření covidu. ČTK

Paxlovid, molnupiravir.
Nová naděje proti viru?

Ve školách klid

Další kolo testování odhalilo
ve školách jen málo případů.

● Podle vládního rozhodnutí
se od 3. do 16. ledna musí
testovat všichni žáci a za-
městnanci ZŠ a SŠ dvakrát
týdně, a to bez ohledu
na to, zda jsou očkovaní,
nebo měli koronavirus
v posledním půlroce.

● Cílem je včas zachytit ná-
stup nakažlivější koronaviro-
vé varianty omikron a udr-
žet ve školách prezenční vý-
uku. Podle některých ředite-
lů ale nová pravidla znovu
vnáší do testování zmatky.

Varianta z Konga

Fakultní nemocnice Hradec
Králové zachytila jako první
v ČR variantu koronaviru
B.1.640, která se poprvé
objevila loni v září v Kongu.
Onemocněl jí muž z Králové-
hradeckého kraje.

● Výskyt další varianty one-
mocnění na českém území
potvrdila laboratoř pomocí
celogenomové sekvenace.
B.1.640 spadá do třetí kate-
gorie, tedy pouze sledova-
ných variant koronaviru. Za-
tímco omikron, který začíná
ve světě převažovat, je v prv-
ní kategorii, proto tedy mezi
„znepokojivé varianty.“

Obava. Povinné očkování

ČTK

inzerce
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Také Praha chce
více elektráren
na střechách.

Je to ambiciózní plán aměsto
na něj sází i kvůli vlastnímu
závazku vůči klimatu. Na stře-
chách domů chce Praha tisíce
solárních zdrojů. Dohroma-
dy instalace vytvoří pražskou
sluneční elektrárnu. Sázka
na solární energii se zdá jako
správný krok také vzhledem
kudálostem posledníchměsí-
ců. „Jsme svědky dramatické-
ho růstu cen energií, který
v příštích měsících dolehne
na každou domácnost. Prahu
nevyjímaje. Odpovědí na ne-
jistotu spojenou s růstem cen
elektřiny z uhlí je urychlit
přechod na obnovitelné zdro-
je,“ komentoval situaci už dří-
ve náměstek pro oblast život-
ního prostředí a infrastruktu-
ry Petr Hlubuček.

Nejprve se v metropoli po-
čítá s výstavbou solárů
na střechách městských bu-
dov. Do roku 2030 by se jich
mohly osadit fotovoltaikou ti-
síce. Dalším krokem je
do sítě elektráren zapojit
také společenství vlastníků
bytových jednotek, majitele
bytových a rodinných domů.
Hlavní město lidem pomů-

že s projektem i se získáním
dotace. „Zájemci semohou re-
gistrovat na webové stránce
Pripojdum.cz. Pro prvotní re-
gistraci postačí uvedení adre-
sy bytového či rodinného
domu a uvedení základních
parametrů, jako je počet pod-
laží, počet bytových jednotek
a podobně,“ vysvětluje Jaro-
slav Klusák, pověřený ředitel
Pražského společenství obno-
vitelné energie. Nová měst-
ská organizace má podporo-
vat komunitní energetiku
na území Prahy.
„Na zmiňovaném webu

bude automaticky vypočítán

teoretický potenciál instala-
ce včetně základní investice,
možné dotace, úspory a tak
dále. Po zanechání kontaktu
se zájemcům ozvou naši za-
městnanci,“ dodává Klusák.
Právě nemalá finanční pod-

pora společně se zdražová-
ním jiných zdrojů jsou důvo-
dy, proč lidé stále více touží
po vlastní solární elektrárně.
„Instalační firmy měly plné

ruce práce hlavně v druhé po-
lovině roku, kdy strmě stou-
pající ceny elektřiny a událos-
ti jako krach Bohemia Ener-
gy probudily obrovský zájem
o domácí fotovoltaiku,“ po-
tvrzuje výkonný ředitel Solár-
ní asociace Jan Krčmář.
Podle něj ale může další so-

lární boompřibrzdit počet in-
stalačních firem. „Máme vel-
kou radost z rostoucího zá-

jmu českých domácností
o vlastní zdroj čisté elektřiny.
Nyní jsme ale v situaci, kdy
projekční a instalační firmy
nestíhají uspokojit poptávku
a zájemci si letos na vlastní
elektřinu počkají,“ shrnuje
současný stav Krčmář.
Minulý rok bylo v Česku

připojeno 9321 nových foto-
voltaických elektráren. Je to
o 3028 více než v roce 2020.
Ve srovnání s našimi sousedy
ale stále pokulháváme. Když
přepočítáme nové elektrárny
na výkon, v Česku bylo loni
instalováno 62 megawattů
nových solárních elektráren.
V Rakousku 428 megawattů,
a v Polsku dokonce přes tři ti-
síce megawattů.
Kromě fotovoltaického

boomu obecně Solární asocia-
ce předpokládá ještě jeden
trend. Zatímco doposud hrá-
ly prim malé střešní instala-
ce, v nadcházejících letech se
budou stavět spíš velké střeš-
ní a pozemní elektrárny. MAH

Výkonný ředitel Solární asociace Jan Krčmář ČTK

inzerce

Kdo postaví nové panely?
Solární boom našel svůj strop
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Lázně si pochvalují
program na jejich
podporu. Na hory
vyrážíme podle
situace.

Lidé mohou od ledna opět vy-
užít slevové poukazy na po-
byt v lázních. Uplatnit je
musí do konce března. Vou-
chery mají hodnotu 2000 ko-
run, zaplatí je provozovatelé
lázní (více v boxu). Nový pro-
jekt, který iniciovaly Svazy lé-
čebných lázní ČR a Sdružení
lázeňský míst, navazuje
na dotační titul ministerstva
pro místní rozvoj (MMR) CO-
VID lázně, který fungoval
v uplynulých 18 měsících.
Lázeňská zařízení si uply-

nulý program COVID lázně,
který jim v předchozích dvou
letech měl pomoci překonat
komplikace spojené s korona-
virovou epidemií, pochvalují.
Lidé mohli využívat poukazy
na slevu 4000 korun na pobyt
aspoň na šest nocí a minimál-
ně pět procedur. Zájem byl
velký. Díky programu se také
podařilo přivést do lázní, kte-
ré byly v době nejtvrdších
proticovidových opatření bez
klientů, nové zákazníky. Mi-
nisterstvo pro místní rozvoj
za 18 měsíců fungování pro-
gramu proplatilo 109 550 sle-
vových poukazů za 438milio-
nů korun.

Zimní dovolenou podle
průzkumu pro ERV Evrop-
skou pojišťovnu plánuje nej-
více Čechů jen s několikaden-
ním předstihem, takových
lidí je čtvrtina. Dalších 17 pro-
cent se rozhoduje jeden až
dva týdny před odjezdem.
Většina českých cestovatelů
pobyt nepřizpůsobuje aktuál-
ní epidemické situaci, koro-
navirus a jeho šíření zohled-
ňuje 38 procent lidí. Agentu-
ra NMS Market Research se
dotazovala víc než tisícovky
lidí. Pandemickou situaci
v souvislosti s odjezdem
na dovolenou podle průzku-
mu aktivně nesleduje 26 pro-
cent dotázaných, jen si před
odjezdemověří aktuální stav.
Počty nakažených sleduje
22 procent lidí, jejich rozhod-
nutí vyjet na dovolenou to
ale neovlivní. ČTK

Cestovní kancelář Čedok se
rozhodla podpořit své aktivi-
ty a přizvala k tomu známé-
ho českého cestovatele a foto-
grafa Jiřího Kolbabu. „Roz-
hodli jsme spojit síly s Jiřím
Kolbabou, kterého veřejnost
zná z jeho poutavých cest
po světě, a nabídnout v exo-
tických destinacích našim

klientům něco speciálního.
Pokud si tak vyberou ze dvou
termínů, mohou se těšit
na další zážitky během své do-
volené,“ uvedl Stanislav Ze-
man, generální ředitel Čedo-
ku. Češi, kteří vyrazí z Prahy
na Zanzibar a do Dominikán-
ské republiky, si mohou užít
nejen nádherné pláže a hote-
lové resorty, ale také nádher-
nou přírodu, historii nebo
místní faunu a flóru. Právě
s Kolbabou semohou v únoru
a březnu během zájezdu zú-
častnit kurzu focení, cestova-
telské přednášky nebo společ-
ně s ním vyrazit na návštěvu
nejzajímavějších míst na ost-
rově. MAP

Jiří Kolbaba ARCHIV J. K.

Desítky dětí se přišly poklonit malému Ježíškovi. 2x ČTK

Podmínkou využití lázeňského
voucheru je délka pobytu ales-
poň na šest nocí a využití pěti
procedur, určené jsou pro lidi
starší 18 let.

● Na první tři měsíce roku je
k dispozici 30 tisíc poukazů. Zá-
jemci o slevový poukaz ho mo-
hou stejně jako v předchozím
období získat přes cestovatel-
ský portál Kudyznudy.cz, který
provozuje agentura CzechTou-
rism. Oproti programu COVID
lázně si tentokrát jednotlivá za-

řízení zvolí, kolik poukazů chtě-
jí přijmout. Nebude se tak opa-
kovat situace, že by nemohla
zájemce přijímat kvůli limitu
veřejné podpory, což bylo
v minulém období podle
ředitele CzechTourismu Jana
Hergeta jednou z hlavních při-
pomínek provozovatelů lázní.

● Do nového projektu se podle
viceprezidenta Svazu léčeb-
ných lázní ČR Martina Plaché-
ho zapojilo zhruba šest desítek
lázeňských zařízení. Na jaře se

uskuteční hodnocení projektu
a rozhodne se o případném
dalším pokračování.

● Z dřívějšího průzkumu agentu-
ry CzechTourism podle Herge-
ta vyplynulo, že přímá finanční
podpora na cestování motivu-
je 60 procent Čechů, kteří ne-
jsou rozhodnuti, zda na dovo-
lenou vyrazí. Vlastními pouka-
zy se zájem o pobyty v lázních
loni na konci roku rozhodl
podpořit i portál Spa.cz. Vou-
chery na slevu 1000 korun

na wellness a lázeňské pobyty
si za zhruba dva měsíce vyge-
nerovalo 13 301 lidí.

● Program MMR COVID lázně
začal fungovat 1. července
2020. K dispozici byly poukazy
v hodnotě čtyři tisíce korun při
pobytu na alespoň šest nocí
spojené s minimálně pěti pro-
cedurami. Resort dosud propla-
til 109 550 slevových poukazů
za 438 milionů korun. O pro-
placení je možné žádat do kon-
ce ledna.

Dovolenou na horách lidé plá-
nují nejčastěji na první dva
měsíce v roce. V lednu se
chystá odjet 39 procent čes-
kých turistů, v únoru 41 pro-
cent. S lyžováním v březnu
počítá 17 procent responden-
tů. Nejvíce lidí plánuje využít
domácí zimní střediska.
Ze zahraničních destinací
mají Češi největší zájem o Itá-
lii, následují Rakousko a Slo-
vensko. Cestovní agentura In-
via podle své mluvčí Andrey
Řezníčkové v posledních
dnech nevidí, že by byl o ly-
žařské zájezdy velký zájem.
Důvodem je pravděpodobně
neustálé zpřísňování opatře-
ní proti koronaviru v alp-
ských zemích, uvedla. ČTK

Tříkrálové
průvody
Včera se na několika mís-
tech uskutečnily tradiční
tříkrálové průvody.
V Lanžhotě na Břeclavsku
vyšlo sedmdesát místních
dětí do kostela, kde se
u betléma poklonily malé-
mu Ježíškovi a předaly mu
dary, symbolizující podle
tradice zlato, kadidlo
a myrhu. Historickou částí
Olomouce projel i tříkrálo-
vý průvod na koních.

Nová vláda: ČR
bude patřit mezi
nejvyspělejší státy
Hlavní prioritou programo-
vého prohlášení vlády je
to, aby Česká republika
byla schopna obstát v mezi-

národní konkurenci a smě-
řovala mezi nejvyspělejší
země světa. Své programo-
vé prohlášení schválila
vláda jednomyslně, zveřej-
ní ho dnes. Ve všech ohle-
dech vychází z koaliční
smlouvy a je obsáhlejší,
řekl po zasedání kabinetu
novinářům premiér Petr
Fiala. Řekl, že si kabinet na
sebe některými cílovými
termíny „ušil bič“, ale zá-
měrně. Nový kabinet nemů-
že klíčová rozhodnutí od-
kládat a neřešit, což podle
Fialy dělala minulá vláda.
„Máme věci, které nesne-
sou odkladu, na důchodové
reformě se musíme domlu-
vit,“ řekl. I když výsledky
přinese reforma v systému
penzí až později, už nyní je
nutné dát lidem mladším
40 let perspektivu, že bu-
dou mít důstojnou penzi,“
doplnil Fiala. ČTK

Exministryně financí a šéfka
poslanců hnutí ANO Alena
Schillerová ve vysílání Rádia
Impuls hájila 420miliardový
schodek rozpočtu. Slova sou-
časného šéfa resortu Zbyňka
Stanjury o rozpočtovém ha-
zardu odmítá. „Pan ministr
Stanjura je ve funkci krátce
a nerozumí tomu. Celá tisko-
vá konference byla předvoleb-
ní politická agitka. Schválený
plán byl 500 miliard, takže to
skončilo s výsledkem lepším
o 80 miliard. V této složité
ekonomické situaci, bezpre-
cedentní krizi zdravotní, eko-
nomické, energetické, inflač-
ní a tak dále, prostě považuju
výsledek za pozitivní. Tím
spíš, že příjmy státního roz-
počtu byly nakonec oproti
plánu vyšší téměř o 87 mi-
liard,“ řekla v rádiu. MET

Vouchery frčí. Češi dovolenou
plánují zatím ze dne na den

Jak získat vouchery do lázní

Hory. Největší
zájem je o Itálii

Známý fotograf. Užít
si s ním dálnou exotiku

KrátceSchillerová.
„Stanjura mu
nerozumí“



5,3 %PROTI INFLACI
DLUHOPISY
E-FINANCE
- investice od 30 000 Kč
- roční úrok 5,3 % je vyplácen
Okaždý rok

- dluhopis je možno předčasně
Osplatit kdykoliv

ČTYŘLETÉ DLUHOPISY
S VÝNOSEM NAD AKTUÁLNÍ
INFLACÍ
Skupina e-Finance, a.s., již dvacet let
investuje do nemovitostí v atraktivních
lokalitách České republiky. Díky tomu
disponuje stabilním portfoliem zejména
nájemních nemovitostí v hodnotě přesa-
hující 1 miliardu korun. Tyto nemovitosti
pravidelně přináší stabilní výnosy, které
jsou každoročně nad inflací, v dlouho-
dobém horizontu až o několik procent.

ČNB schvaluje prospekt dluhopisů pouze z hlediska toho, že splňuje normy, které ukládá nařízení (EU) 2017/1129.
Konečné podmínky a prospekt dluhopisů schválený ČNB naleznete na www.e-finance.cz/dluhopisy-informace.

Objednávky

e-Finance, a.s.
www.e-finance.eu
Tel.: 515 555 555

info@e-finance.eu

Nestavíme vzdušné zámky,
stavíme a vlastníme
skutečné nemovitosti již 20 let

LUXUSNÍ UBYTOVÁNÍ S WELLNESS V BRNĚ
NOVÝ EFI SPA HOTEL**** SUPERIOR S WELLNESS, RESTAURACÍ A ŘEMESLNÝM PIVOVAREM

www.efispahotel.cz +420 515 557 500

• Pobyty se snídaní a večeří
• Parkování v areálu
• Dobíjecí stanice na elektromobily
• Pivovar a restaurace v objektu

• Finská sauna o ploše 36 m
• Vířivka pro 6 osob
• Hyperbarická komora OXYLIFE
• Odpočívárna v třípodlažní věžičce
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Kyjevský soudní dvůr včera
na žádost prokuratury nařídil
zabavit veškerý majetek opo-
zičního politika a bývalého
prezidenta Petra Porošenka,
informovala agentura Unian.
Porošenko, který je nyní

na dovolené v zahraničí, je
podle ní podezřelý z vlastizra-
dy. Pátý prezident nezávislé
Ukrajiny je podle Unianu vy-
šetřován také jako podezřelý
z financování terorismu a vy-
tvoření teroristické organiza-
ce. Úřady jej podezírají, že ješ-
tě před zvolením preziden-
tem se dohodl – i s lidmi z nej-
vyššího vedení Ruska – na ná-
kupu uhlí za 1,5 miliardy hři-
ven, asi 1,2 miliardy korun,
z území ovládaného prorus-
kými separatisty v Donbasu
na východě země. Tento ná-
kup podle vyšetřovatelů zvý-

šil závislost ukrajinské ener-
getiky na Rusku a separatis-
tech, ztížil diverzifikaci ener-
getických zdrojů a tímpodko-
pal hospodářskou bezpeč-
nost státu.
Porošenkova obhajoba již

oznámila, že se proti rozhod-
nutí soudu odvolá. ČTK

V Polsku v roce 2021 – poprvé
od konce války – zemřelo
více než půl milionu lidí, což
je o 100 tisíc více než v letech
před pandemií.
To, co je vidět na grafech,

potvrzují hrobaři. Rodiny
na pochování svých blízkých
čekají až tři týdny, uvádí na
svém webu televize TVN 24.
Čerstvé hroby, plné hřbitovy
a přetížené pohřební služby –
tak vypadá pandemie.

Přetížení pohřebníci
„Vrací se pán, kterého si

ještě pamatujeme. Pohřbil
otce a o tři týdny později při-
chází pohřbít matku,“ říká
Tytus Sworobowicz z pohřeb-
nictví v Gdaňsku. „Oproti
roku 2019 vzrostl roční počet

pohřbů o asi 30 procent,“ do-
plňuje Tomasz Kloze z po-
hřebnictví v Pabianicích.

Čísla jsou hrozivá
Každý čtvrtý nebožtík měl

covid-19, ukazují údaje z nej-
horších týdnů loňského
roku, kdy každý týden umíra-
lo okolo 12 až 13 tisíc lidí,
z toho dvě až tři tisícovky na-
kažených koronavirem.
„Od počátku pandemie
máme více než 200 tisíc úmr-
tí navíc,“ objasňuje analytik
Lukasz Pietrzak. Proto k očko-
vání vybízejí dokonce i po-
hřebnictví. „Očkujte se, pro-
tože na hřbitovech není mís-
to,“ apeluje Zbigniew Baran
z krakovského pohřebnictví
Karawan. ČTK

Kazaši protestují
EU vyzvala Moskvu, aby
ctila svrchovanost a nezá-
vislost Kazachstánu. Učini-
la tak v reakci na vyslání
ruských výsadkářů do stře-
doasijské země, kterou již
několik dní zmítají násil-
né protesty. O pomoc se
zvládnutím nepokojů po-
žádal Rusko a další země
sdružené v postsovětské

Organizaci Smlouvy o ko-
lektivní bezpečnosti
kazašský prezident
Kasym-Žomart Tokajev.

Zprávy z Palestiny
Palestinská tisková agen-
tura Wafa včera po šestile-
té přestávce obnovila pra-
videlný hebrejský servis.
Cílem je ovlivnit izraelské
veřejné mínění. ČTK

V Jižní Koreji
se zvedá vlna
antifeminismu.
Probublává už
do mainstreamu.

Rozčilení mladí muži pořáda-
jí demonstrace v ulicích jiho-
korejských měst, kde hlásají
protifeministická hesla typu
„Pryč s ženami, co nenávidí
muže“ nebo „Feminismus je
duševní nemoc“.
Antifeministé jsou aktivní

též na univerzitách, kde docí-
lili i zrušení přednášky ženy,
již obvinili z misandrie (nená-
visti k mužům – pozn. redakce),
všímá si list The New York Ti-
mes. A podařilo se jim též,
aby několik jihokorejských
maloobchodních řetězců
stáhlo reklamu, kterou pova-
žovali za neuctivou a útoč-
nou vůči mužům.

Feministky jsou zlo
Hněv odpůrců feminismu

často míří na celebrity, které
se veřejně přiznávají k ideám
ženského emancipačního
hnutí. Někdy ale k mylnému
označení za feministku stačí
jen to, aby dotyčná měla
„mužský“ krátký účes – ter-
čem útoků se kvůli němu sta-
la například jihokorejská
sportovní lukostřelkyně a zla-
tá medailistka An Sanová.
„Není to tak, že nenávidí-

me ženy. Nejsme proti ome-
zování jejich práv,“ tvrdí
představitel Mužů solidarity,
jedné z nejaktivnějších proti-
feministických skupin, Pe
In-kju. „Ale feministky jsou
společenské zlo,“ dodává.

Muži mají výrazně navrch
Odpor vůči feministkám je

už tak velký, že některé ženy
se raději zdráhají se tímto ter-
mínem označovat. „Nechci
se tady v Koreji nazývat femi-
nistkou. S tímto titulem se

pojí určitý stereotyp a stig-
ma,“ uvedla majitelka kavár-
ny v Soulu Sira Parková.
Jižní Korea přitom nepůso-

bí jako ráj, který by mohli
podporovatelé rovného posta-
vení žen z jiných zemí brát
za inspiraci. Má nejvyšší roz-
díl v platech žen a mužů
mezi bohatými zeměmi, při-
čemž jsou tomuži, kteří vydě-
lávají násobně více.
Ženy tvoří jen 5,2 procenta

členek představenstev veřej-
ně obchodovatelných společ-
ností a méně než jednu pěti-
nu poslankyň.

Už i na Západě
Hnutí, jež se staví proti fe-

ministkám, se nyní objevují
po celém světě, i v emancipo-
vaných západních společnos-
tech. V Jižní Koreji ale antife-
minismus začíná z obvyklých
„temných“ koutů on-line svě-
ta pronikat do mainstreamu,
uzavírá The New York Ti-
mes. HAL a iDNES.cz

Čísla dne

18
Na Filipínách vstoupil v plat-
nost zákon, který zakazuje
dětské sňatky. Informovala
o tom agentura AFP, podle
níž se doposud každá šestá
dívka na Filipínách vdávala
před dovršením 18 roků.
Tomu, kdo vstoupí do manžel-
ství s osobou pod 18 let, nyní
hrozí vězení až 12 roků.

90
Koronavirová varianta omik-
ron ovládla Řecko, tvoří
90 procent případů nákazy.
Za týden se infikovalo skoro
300 tisíc lidí, denní bilance
jsou rekordní. ČTK

Vévodkyně oslaví 40 let
Manželka britského prince Williama představuje v očích
veřejnosti ideál partnerky budoucího krále Velké Britá-
nie. Usměvavá, milá a půvabná tmavovláska vychází
dobře s královskou rodinou, respektuje tradice a miluje
své tři děti – osmiletého George, šestiletou Charlotte
a tříletého Louise. Kate, která se narodila 9. ledna 1982
a svatbou s Williamem získala titul vévodkyně
z Cambridge, sice pochází ze střední třídy, při povinných
ceremoniálech se však chová, jako by se pro svou součas-
nou roli narodila. Ostatně mezi jejími předky se jich ně-
kolik s modrou krví najde. A na rozdíl od švagrové
Meghan je evidentní, že je se svou pozicí smířená. ČTK

Ti nejlepší
Mezinárodní soutěž video-
klipů roku s názvem No
Stress Music Video Awards
chce poukázat na zajímavé
klipy, které, byť jsou často
mistrovským dílem, své de-
tailnější ocenění nemají.
Šanci vyniknout mají main-
streamoví i začínající, do-
mácí i zahraniční tvůrci.
Více najdete na stránkách
nsmva.com. MET

Rodí se muži, co
„nenávidí“ ženy?

Petro Porošenko PROFIMEDIA

Soud. Exprezident

Krátce

Prosím, očkujte se. Na
hřbitovech není místo

PROFIMEDIA
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Zapište si do kalendářů příští
sobotu 15. ledna. U příležitos-
ti výstavy NotWithout Joy po-
řádá Galerie Rudolfinum spo-
lečně s Českou filharmonií za-
jímavý koncert. Skladbu
pro čtyři klavíry Crazy Nigger
amerického skladatele Juliu-
se Eastmana provede český
klavírista Ivo Kahánek se svý-
mi studenty Eliškou Tkadlčí-
kovou, Annou Gaálovou a Pa-

volem Praženicou. Pro zájem-
ce se před koncertem koná
komentovaná prohlídka vý-
stavy s kurátorem PetremNe-
domou. Vstupenky na kon-
cert můžete zakoupit on-line
v předprodeji na webových
stránkách České filharmo-
nie, přímo před koncertem
pak také na pokladně České
filharmonie i pokladně Gale-
rie Rudolfinum. HOP

Znáte Minority Records? Čes-
ké vydavatelství loni oslavilo
čtvrt století života. Nejdřív vy-
dávali hardcore, nyní je insti-
tuce vedená Danem Dudar-
cem respektovaná coby label
vydávající sofistikované des-
ky na hranicích jazzu, elek-
troniky i klasiky. A když píše-
me desky, myslíme i vinyly.
O stavu tuzemského hudební-
ho průmyslu jsme si povídali
právě se šéfem Danem.

Minority je respektova-
nou, nebál bych se říct
ikonou hudební scény.
Kdy mělo nejvíc namále?
Díky za příznivá a pochval-

ná slova. Pokudmě paměť ne-
klame, nejtěžším obdobím
v jeho historii byl přelom tisí-
ciletí, během něhož spadly
prodeje CD nosičů na mini-
mum a masivní návrat viny-
lu, tak jak jej nyní zažíváme
již několik let, byl v té době
v nedohlednu a v podstatě
málo pravděpodobný. Byla to
obtížná doba pro každého hu-
debního vydavatele, kdy se
novinky většinově posloucha-
ly z vypálených CD-R s okopí-
rovanými obaly.

A jaký byl vůbec nejlepší
moment v jeho historii?
Nejlepším momentem se

dá nazvat každý z takových,
kdy mnou obdivovaný umě-
lec souhlasí s nabídkou spolu-
práce a vydánímnové nahráv-
ky pod Minority Records.

Na která jména jste nejvíc
hrdý?
Tak trochu navážu na před-

chozí odpověď. Každý z uměl-
ců byl v dané době velkým
přínosem pro vydavatelství
a obohacením jeho katalogu,
ať už šlo o zahraniční uměl-
ce, jakými jsou Stephan Ma-
thieu, Sylvain Chauveau, Giu-
seppe Ielasi, Hidden Orchest-
ra, nebo z domácích jmen na-
příklad Zabelov Group, Ma-
non Meurt, DVA, Khoiba či
Floex a Beata Hlavenková.

To je docela odklon
od hardcoru, se kterým
jste v roce 1996 začínal?
To určitě ano, je ale nutné

nahlížet na rozvíjející se po-
třebu hledání nových a zají-
mavých hudebních forem
v širších souvislostech u člo-
věka, který žije hudbou
a svýmvydavatelstvím každo-
denně. Pro vaši představu, ak-
tuálně přemýšlím nad realiza-
cí nahrávky sólového klavíru
k vydání v roce 2023 v jed-
nom akusticky nádherném
koncertním sále švýcarského

rozhlasu a výhledověmě láká
pro vydavatelství i nahrávka
symfonického orchestru.

Co by řekl Daniel v roce
1996, kdyby mu někdo
řekl, že bude vydávat jazz
a sofistikovanou hudbu?
Nevěřil by tomu ani za

mák a od srdce by se zasmál.

Jak se Minority Records
nyní daří v zahraničí?
Již delší dobu platí to, že

více než osmdesát procent ná-
kladu většiny titulů rozebe-
rou zájemci a prodejci v za-
hraničí. Potěšujícím faktem
je i to, že se někteří z nich vra-
cí s dalším nově vydaným al-
bem a obrací tak svou pozor-
nost i k jiným umělcům, což
pomáhá šířit českou hudbu
od Japonska po Spojené stá-
ty, kam by se jinak stěží do-
stávala. Nicméně vydavatel-
ství nemá nasmlouvaného
žádného globálního distribu-
tora fyzických nosičů, a tak je-
jich prodeje v zahraničí zajiš-
ťuje jen několik málo e-sho-
pů. Naopak je tomu v Če-
chách a na Slovensku, kde dis-
tribuci titulů vydavatelství za-
jišťuje Supraphon.

Jak těžké je dostat českou
desku třeba do Anglie?
To je takřka nemyslitelné.

Aby bylo možné českou na-
hrávku prodávat a promovat
v Anglii, musel by o ni proje-
vit zájem některý z tamějších
vydavatelů a podpořit tak ne-
jen její vydání, zajištění distri-
buce, ale i zaplatit promo
kampaň, to z ekonomického
pohledu nedává smysl. V ka-
talogu jsou však zastoupeni

i tři angličtí umělci, Eddie Ste-
vens, Tom Hodge a Hidden
Orchestra, jejichž alba si ces-
tu k ostrovním fanouškům
přes můj e-shop našla.

Fenomén vinyl je tedy
opět kult. Kolik nyní
vydáváte vinylů?
V loňském roce jsem při-

pravil k vydání čtyři nová
alba a dvě reedice již vyproda-
ných herních soundtracků
Floexe, jež se dolisovávají pra-
videlně. Z nových vinylů šlo
jmenovitě o alba Žijutě
a soundtrack k filmu Zátopek
od Beaty Hlavenkové, hudeb-
ní doprovod k počítačové hře
Papetura od Floexe, filmový
soundtrack Je Suis Karl od
TomaHodge s Floexem. K opě-
tovné oblibě vinylových alb
se vážou i neustále se prodlu-
žující dodací lhůty z lisoven,
kdy nejsou výjimkou ani ter-
míny okolo jedenácti měsíců.

Máte doma vinyly, vedle
svých vlastních? Kolik?
Nepovažuji se za velkého

sběratele vinylů, má sbírka
jich čítá několik desítek kusů
a jde převážně o edice ze se-
dmdesátek, přičemž nejvíce
si cením původních vinylo-
vých edic vydavatelství ECM
a z poslední doby například
krásné reedice alba Take Ten
Paula Desmonda na Speakers
Corner Records, lisovaného
z původních matric. Aktuální
boom vinylů s sebou bohužel
nese i kolísavou kvalitu výlis-
ků, a tak se snažím, pokud se
rozhodnu pro vinylový nosič,
pořizovat si nahrávky lisova-
né u společností, jakými jsou
Pallas v Německu či Record
Industry v Holandsku, kde
stále kladou velký důraz na
výstupní kontrolu vlastní prá-
ce. K ideálnímnákupůmviny-
lů doporučuji zajít do Am-
bient.cz nebo Phono.cz, kam
sám nejraději za novinkami
chodím.

Co chystáte na tento rok?
Připravuji k vydání limito-

vanou vinylovou edici jedno-
ho ze starších herních sound-
tracků ke hře z dílny Amani-
ta Design a album Davida Po-
mahače Neviditelný. Bohužel
další plánované počiny jsem
nucen z důvodu nedostatku
volných kapacit v lisovně pře-
sunout k vydání až na rok
2023. Ke zpoždění došlo také
u plánovaných křtů desek Ži-
jutě Beaty Hlavenkové
a soundtracků Papetura a Je
Suis Karl Floexe, proto se na
jaře tohoto roku chystám a tě-
ším i na ně. PETR HOLEČEK

Obezita je i nemoc duše, tvr-
dí doc. MUDr. Martin Matou-
lek, šéf obezitologického cen-
tra XXL ve Všeobecné fakult-
ní nemocnici v Praze. Proč
ale někdo, v nadsázce řečeno,
přibere snad i ze vzduchu
a druhý může sníst téměř co-
koli a je pořád štíhlý jako
proutek? „Někteří pacienti
s extrémní obezitou často za-
jídají stres nebo nějaké nepří-
jemné zážitky. Budují si tak
obranu před vnějším světem.
Podaří-li se s psychologem
nebo s psychiatrem vyřešit,
co je trápí, sami od sebe pak
zhubnou, aniž by se extra sna-
žili. Na druhou stranu když
se je operacemi nebo přísný-
mi dietami budeme snažit
přivést ke zhubnutí, může to
být pro ně velmi nekomfort-
ní, protože v tom těle pak ne-

umějí žít a je jim v němnepří-
jemně,“ tvrdí docent Matou-
lek. Mají někteří lidé větší ža-
ludky? A jsou už k mání účin-
né pilulky na hubnutí? Čtěte
v novém vydání týdeníku
Téma. MET

Dan Dudarec K. FIALOVÁ

www.kosmas.cz

Skutečný příběh dvou proti-
drogových agentů ze světo-
známého seriálu NARCOS
odpovědných za dopadení

Pabla Escobara. Javier
Pena a Steve Murphy léta
pronásledovali velké i malé
drogové pašeráky. Pak ale

dostali největší úkol ve
svém životě: dopadnout
v Kolumbii Pabla Escobara,
největšího narkobarona
světa. Jejich pátrání umě-
lecky ztvárnil seriál Narcos.
Nyní ale vůbec poprvé
oba agenti sami vyprávějí
skutečný příběh, jak dostali
muže, který vybudoval
impérium, rozpoutal teror
a má na rukou krev tisíců lidí.

TIP NA DOBRÉ
ČTENÍ

Skutečný příběh dvou proti-
drogových agentů ze světo-
známého seriálu NARCOS 
odpovědných za dopadení 

dostali největší úkol ve 
svém životě: dopadnout 
v Kolumbii Pabla Escobara, 
největšího narkobarona 

TIP NA DOBRÉ 

Kniha ze zákulisí
drogových kartelů

HON NA
ESCOBARA
STEVE MURPHY
JAVIER F. PENA

Akce. Crazy Nigger

KOMERČNÍ SDĚLENÍ

„Na vyrobený vinyl
čekáme téměř rok“

Téma. Jak hubnout
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Rýpání do naší spo-
lečnosti je nejen
na obrazovkách
vděčné téma.
Tvůrci šest let staré-
ho snímku Sázka
na nejistotu je
v novince dotáhli
do absurdna.

Lidstvo postupně ztrácí re-
spekt k faktům. Tenhle fakt je
hlavnímyšlenkou hvězdně ob-
sazeného satirického snímku
K zemi hleď!, který již dva týd-
ny trenduje na streamovací
platformě Netflix. Doteď se
drží v top desítce v 92 zemích
světa. Nám se snímek moc lí-
bil. Proto jsme se rozhodli pro
vás sepsat článek o tom, proč
je tahle pecka od režiséra osca-
rové Sázky na nejistotu Ada-
ma McKaye příjemnou oddy-
chovkou. Tenhle filmař totiž
umí kombinovat vtipné i ne-
příjemně tísnivémomenty tak
chytře, že od jeho satiry nejde
mnohdy odtrhnout oči.

Smrtící kometa
Film K zemi hleď! vypráví

příběh dvou astronomů. Tím
prvním je poněkud nesmělý,
ale fešácký doktor Randall
Mindy v podání herce Leonar-
da DiCapria. Tím druhým, re-

spektive druhou, je jeho dokto-
randka Kate (Jennifer Lawren-
ce). Tihle dva se ve filmu po-
kouší varovat obyvatele naší
planety před blížící se smrtící
kometou, která s jistotou způ-
sobí armagedon za zhruba šest
měsíců, Bílý dům je ale abso-
lutně nechce slyšet. Vědci pro-
to vyrážejí na mediální turné,
aby varovali lidstvo alespoň po
svém. Zdá se však, že jejich sdě-
lení nikoho nezajímá. Nikdo
totiž ústřední dvojici neposlou-
chá, ta se tak následně zaplétá
do série událostí, které mají
vést k záchraně planety. Nebo
její zkáze?

Komedie, ze které mrazí
Snímek je plný absurdit, zá-

bavných scén i hlášek, které si
vybavíte ještě pár dní po jeho
zhlédnutí. Jsou o to brilantněj-
ší, oč se při jejich zaznění ne-
budete moct zbavit dojmu, že
by situace, do kterých se hrdi-
nové dostávají, probíhaly v reá-
lu asi dost podobně. Kdekdo si
namísto metaforické vesmír-
né pohromy okamžitě dosadí
koronavirovou krizi. V podsta-
tě si ale na místě komety lze
představit jakoukoli obdobně
velkou krizi, které by lidstvo
čelilo.

Režisér McKay je každopád-
ně mistrem žánru, takže dle
svého zvyku nenechá diváka
chvíli v klidu rozjímat. Namís-
to toho do něj pere jednu na-
šlapanou scénu za druhou, až

na vás po zhlédnutí většiny na
poměry dlouhé stopáže začne
padat pocit, že to vlastně není
žádná legrace. Sice se té frašce
smějete, na druhé straně vám
ale dochází, v jak bezvýchod-
né situaci se společnost vyobra-
zená ve filmu nachází. Kritika
tu padá na hlavu všeho
a všech, takže je současný me-
diální svět v tomto snímku re-
prezentován převážně negativ-
ně skrze fake news, stupidní
talk show či spoty, které mají
lidi před blížící se katastrofou
uklidnit.

Trable s telefonním číslem
Režisér snad neopomněl

žádné téma, do kterého stojí
za to si rýpnout. Několikrát si
šťouchne i do samotného divá-
ka. Ve scéně, kde doktor Min-
dy (DiCaprio) odkazuje občany
na vládní horkou linku, na kte-
rou se mohou obracet s dotazy
ohledně blížící se katastrofy,
se objevuje skutečné telefonní
číslo. Ti diváci, co ho ve skuteč-
ném světě vytočili, se opravdu
dovolali na horkou linku. Byla
to však linka se sexuálními
službami. Je nasnadě, že nešlo
o náhodu, ale o povedený
McKayův vtípek.

K podobně paradoxní situa-
ci s telefonním číslem, ale teh-
dy nejspíše náhodné, došlo
před časem i u netflixovského
seriálového hitu Hra na oli-
heň. Majitelka čísla, které se
v seriálu objevilo, si totiž stěžo-
vala, že byla zaplavena obrov-
skýmmnožstvím zpráv a hovo-
rů. Měly jedno společné – žáda-
li po ženě, že se chtějí zúčast-
nit stejné hry, která se objevu-

je v seriálu. Smutné? Docela
jo. Vypovídá to o tom, že pří-
běh o hře, kde lidé hrají hru
na život a na smrt, aby se dosta-
li z dluhové pasti, mezi lidmi
rezonoval. A to natolik, že to
chtěli zkusit taky. Domnělá po-
radenská a ve skutečnosti ero-
tická linka z K zemi hleď! je
proto ještě na poměry malým
zlem.

Pižky na kráse
K zemi hleď! pochopitelně

není dokonalým dílem. Se sto-
páží 145 minut jednoduše
není možné udržet celou dobu
nohu na plynu, a tak se v dru-
hé půli snímku, řekl bych, že
záměrně a vědomě, tvůrcům
nedaří zachovat nastavenou dy-
namiku. Je to logické. V této
části se děj ještě více zaměřuje
na hlavní postavy v podání bez-
chybného DiCapria, chytře ob-
sazené Jennifer Lawrenceové
nebo třeba Meryl Streepové,
která si roli proradné prezi-
dentky užívá plnými doušky.
Film je však řemeslně precizní,
a i když je v něm kupa motivů,
režisér je v druhé půlce zvlád-

ne všechny ukočírovat a dotáh-
nout až do více než uspokojivé-
ho konce.

Ano, režisér Sázky na nejis-
totu či komedií s Willem Fer-
rellem sklízí za svůj netflixov-
ský hit i kritiku. Ta přichází ze-
jména z rodné Ameriky. Rýp-
nout si umí ale i Evropané, kte-
ré štve, že ve filmu o zkáze svě-
ta de facto absentují. Osobně
bych ale doporučoval se na po-
dobné názory vykašlat. Pokud
máte na zkouknutí snímku
alespoň trochu chuť, určitě si
ty dvě a půl hodinky najděte.
Film je navíc vhodný pro celou
rodinu, tak na to klidně zased-
něte ve více lidech. Při dneš-
ních cenách lístků do kina,
a opětovným rušenímpremiér
kvůli nástupu omikronu, je na-
víc vždy příjemné, když vznik-
ne tak kvalitní snímek, který
lze zároveň zhlédnout z po-
hodlí domova. Dokud nám ješ-
tě na střechu nedopadla něja-
ká kometa.

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.czMeryl Streepová jako prezidentka posílá i fotky přirození.

Jednání v Oválné pracovně nedopadne právě ideálně.

První výstup dvojice v televizi. Zleva: C. Blanchett, T.Perry, L. DiCaprio, J. Lawrenceová 3x NETFLIX

K zemi hleď! Netflix se zase
trefil. Do diváka i do vkusu
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Neskloňovanější
slovo roku? Mož-
ná to letos nebude
covid ani očková-
ní. Už od podzimu
stále častěji vyslo-
vujeme termín „in-
flace“.

Úroky i na těch nejvýkonněj-
ších spořicích účtech zaostá-
vají za současným růstem
cen až o čtyři procenta. Navíc
banky umožňují odložit si
na lépe úročené konto jen
omezenou částku. Ta se pohy-
buje přibližně kolem dvou
set tisíc korun. Pokud byste
proto chtěli úročit milion,
znamená to založit si účty
aspoň u čtyř nebo pěti bank.
A to moc komfortní není.

Milionová bankovka. To
není jen název filmu
Pro ty, kteří se nebojí nastu-

dovat složitější investování,
nabízejí poradci nejrůznější
investice do fondů. Jenže
může to být sázka do loterie

(viz článek o akciích na této
stránce). Relativně bezpečné
zhodnocení představuje umě-
ní a další sběratelské předmě-
ty. Vyžaduje to ale většinou
alespoň slušnou finanční zá-
sobu, a hlavně začít brzo, pro-
tože sbírky nabývají hodnotu
až po delší době.
Mezi takové tipy patří na-

příklad bankovky. „A to pře-
devším československé před-
válečné a válečné. Slovenská
státovka z roku 1945, čili z ob-
dobí samostatného Sloven-
ského státu, se loni vydražila
za 1 250 000 korun. Vyvoláva-
cí cena přitom byla sto tisíc
korun,“ upozorňuje Jindřich
Jirásek, ředitel veletrhu Sbě-
ratel. Čím méně dochova-
ných předmětů podobného
druhu existuje, tím se šance
na zhodnocení v příštích le-
tech zvyšuje.
Jirásek také doporučuje za-

měřit se třeba i na starší ho-
dinky. V Česku si pořád drží
mezi sběrateli popularitu ho-
dinky značky Prim vyráběné
před rokem 1989. „Vybrané
předrevoluční modely,
po kterých je největší poptáv-
ka, se dokonce falšují,“ připo-
míná Jindřich Jirásek.

Co je teď za 20 tisíc, bude
za pár let za 400 tisíc
Zájem nadšenců se soustře-

dí také na zachovalé vozy so-
cialistické produkce. Společ-
nost AAA proto před časem
zřídila oddělení zaměřené na
výkup a prodej takových
vozů. „V letech 2020 až 2021
jsme prodali 50 vozů z katego-
rie Mototechna Classic,“ říká
Jindřich Topol, regionálníma-
nažer výkupu AAA AUTO
a Mototechna. Dvě třetiny
prodejů představují socialis-
tické modely jako Škoda
105/120, VAZ-Lada, tedy oblí-
bené žigulíky, s prodejní ce-
nou do 200 tisíc korun.
„Některé velmi žádanémo-

dely, například Škoda Rapid,
se už ale prodávaly i za dvoj-
násobek,“ představuje někte-
rou z možných investičních
protiinflačních příležitostí
v motoristické branži Topol.
Byť si některé socialistické re-
tromodely pořizovali lidé spí-
še pro zábavu v nudném covi-
dovém čase, budou-li se o ně
dobře starat, za pár let je se
ziskem prodají. „Průměrná
cena veterána byla u nás loni
240 tisíc korun,“ dodává To-
pol. PAVEL HRABICA

SOUTĚŽ PRO ČTENÁŘE DENÍKU METRO

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA
Co se se psem stane?

a) vyroste až moc b) nevyroste vůbec
c) naopak se zmenší

MOJE MĚSTO, MOJE METRO

Instrukce k soutěži:
Své odpovědi zasílejte do dnešní
půlnoci na adresu vyhraj@metro.cz
ve tvaru JMÉNO, PŘÍJMENÍ, ADRESA,
TELEFON, SPRÁVNÁ ODPOVĚĎ
(A, B, nebo C), do předmětu e-mailu
uveďte: Clifford. 5 soutěžících získá
dvě vstupenky do kina.
Výherci budou kontaktováni
e-mailem do 3 pracovních dnů.
Více informací o pravidlech soutěže
a vyzvednutí cen najdete na
www.metro.cz

SOUTĚŽNÍ OTÁZKA

VYHRAJTE
S NÁMI DVĚ VSTUPENKY DO KINA

S FILMEM CLIFFORD

Zmýlená bankéřská

2
„Věřím, že nakonec dopluje-
me na ta klidná dvě procen-
ta,“ tvrdil ještě v srpnu 2021
bývalý guvernér ČNB Mojmír
Hampl. Inflace se ale mezitím
vyšplhala zhruba o víc než čty-
ři procenta výš. Naposledy
byla tak vysoká inflace v roce
2008 (6,8 procenta). Někteří
ekonomové prorokují skok
dokonce až na desetiprocent-
ní hranici.

Velmi slušný výtěžek přines-
ly loni mnohé podílové fondy
zaměřené na akcie. Tak hod-
notí dobré možnosti pro boj
s inflací Michal Skořepa, eko-
nom České spořitelny „Našly
se i akciové fondy, které pro-
dělaly nízké desítky procent,
nicméně ty výdělečné převa-
žovaly. Loňský rok tak potvr-
dil, že pokud máme volné pe-

níze, které nebudeme potře-
bovat minimálně několik let,
dává smysl zvažovat jejich
umístění právě do fondů s po-
měrně vysokým podílem ak-
cií,“ radí Skořepa.
Více než desetiprocentní

zhodnocení nad inflací se
loni projevilo v mnoha regio-
nech u domů a bytů. Nemusí
to trvat v dalších sezonách.

„Jak se dalo předem čekat,
snad nejhorší investicí byly fi-
remní dluhopisy. Dlužníci sli-
bovali nereálně vysoké úro-
ky. Několik takových firem
během roku oznámilo, že ne-
jsou schopny vyplatit slíbené
úroky, mnohdy nedošlo do-
konce ani na vrácení původ-
ně vložené částky,“ upozor-
ňuje ekonom Skořepa. PH

Inflační vlny

V devadesátých letech prožily
Československo a Česko dvě
nepříjemné inflace.

● První přišla hned v roce
1990, kdy byla zrušena stát-
ní regulace cen (až na záko-
nem dané výjimky).

● Ceny se také „utrhly ze řetě-
zu“ kolem roku 1998. Někte-
ré banky proto nabízely spo-
řicí účty se zhodnocením
až 24 procent.

Proti růstu cen lze
bojovat i žigulíkem

Kupka je sázka na jistotu
Podobně jako nemovitosti si drží vysokou míru zhodno-
cení a odolnost proti inflaci umění. V Česku hlavně obra-
zy. Čtyři ze šesti nejdražších obrazů, bráno z pohledu dra-
žitelů na aukcích, pocházejí z dílny Františka Kupky. Ma-
jetní šťastlivci za uvedené čtyři obrazy utratili v letech
2020 až 2021 přes 211 milionů korun. Nejdražší kus se
vydražil za více než 75 milionů korun. Kupkovi sekundují
jen výtvarníci Toyen a Emil Filla. MAFRA

Akcie. Chce to spíš trpělivost

inzerce
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„Pozor,
kaká
čipy!“

MICHAL ŠVARC

Facebook

Teplotní rekordy: -25,1 °C (1789) 12,8 °C (1999) Bio:

Vydává:MAFRA, a. s., Karla Engliše 519/11, 150 00 Praha 5, IČ: 45313351, www.metro.cz. Kontakty: 225 065 111, dopisy@metro.cz, jmeno.prijmeni@metro.cz. Redakce: šéfredaktor - Petr Holeček,
zástupce šéfredaktora - Šimon Merta. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC. Inzerce: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, 225 065 120. Tisk:mafraprint – Praha a Olomouc

Napište svou bublinu

• Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811. Distribuce: PNS, a. s. Vychází denně v pracovních dnech. © MAFRA, a. s., 2022 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo
celku obsahu deníku METRO (včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

3 – OKO, TLO

4 – KLAM,
ŠNEK, VÍKO

5 – EPOCHA,
LOKET, LUPEN,
OBTOK

6 – EMBLÉM,
POKLEP, ŠPIČKY,
VTÍPEK

7 – PŘEMYSL

10 – TRAMPOLÍNA,
ZAMOTANOST

Doplňte do obrazce všechna slova.
Tajenka je v označených políčkách.

1 2 3 4 5

ČT1 ČT2 Nova ÓčkoPrima

16.00 Cestománie
16.30 Příběhy slavných... Tomáš

Holý
17.30 AZ-kvíz
18.00 Události v regionech
18.25 Kde domovmůj?
19.00 Události
19.56 Branky, body, vteřiny
20.10 Špunti na cestě (1/13)
21.00 13. komnata Václava

Neckáře
21.30 Všechnopárty
22.25 Profesionálové
23.20 Kriminalista V
00.20 AZ-kvíz
00.45 Toulavá kamera
01.20 Objektiv
01.45 Banánové rybičky
02.25 Dobré ráno

16.10 Příroda Kantaberských
hor (1/2)

17.05 Nejlepší psi roku
17.50 Divočina bez hranic (1)
18.15 Heydrich – konečné ře-

šení (19/44)
18.45 Tanky v pekle bojů
19.40 Postřehy odjinud
19.50 Zprávy v českém znako-

vém jazyce
20.00 Muž z Hongkongu
21.45 Podivnémanželství
23.25 Equilibrium
01.10 Poslední Benátčané
02.00 Vzkaz Viktora Koláře
02.15 Popcorn
02.45 Móda-Extravagance-Ma-

nýry
03.10 Rodina svaté Zdislavy

16.00 KriminálkaMiami VI (12)
17.00 Odpolední Televizní no-

viny, Sportovní noviny
17.40 Na lovu
18.30 Ulice (4180)
19.30 Televizní noviny, Spor-

tovní noviny, Počasí
20.20 Aladin

Dobrodružný rodinný fantasy
film (USA/Austr./VB, 2019)

22.30 R. I. P. D. – URNA. Útvar
rozhodně neživých agentů

00.10 KriminálkaMiami VI (11)
01.00 KriminálkaMiami VI (12)
01.40 Mentalista (1)
02.25 Krok za krokemV (10)
03.05 Na lovu
03.45 Gympl s (r)učením ome-

zeným (70)

16.55 Policie v akci
17.50 Prostřeno!
18.55 Hlavní zprávy
19.40 Krimi zprávy
19.55 Showtime
20.15 Volání divočiny

Dobrodružný film (USA, 2020)
22.20 Mechanik zabiják 2

Akční thriller (USA, 2016)
00.10 Ano, šéfe!
01.15 Policie v akci
02.05 Námořní vyšetřovací

služba (16)
Noční můra. Krimiseriál (USA,
2003)

02.55 Jake a Tlusťoch V (11)
03.45 Policie Hamburk X (16)
04.30 Jak se staví sen
05.40 Pohoda u krbu

06.00 Ranní fresh
09.00 FLASHBACK
11.00 Óčko hity
14.00 Óčko trendy
14.30 Top 3 Óčko Chart
14.45 Óčko trendy
15.00 Óčko hity
15.30 ZONY UČÍ SKOKY
15.35 Óčko hity
17.00 Novinky
18.00 CZ & SK
18.59 Nebuď dřevák, dej si

tělák
19.00 Moje desítka

Top 10 klipů dle diváka Óčka
19.50 Óčko hity

Klipy nonstop
22.00 Party ride
1.00 Óčko hity

NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

Luštěnka

Sudoku

TV tipy
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Obhájci trofeje fotbalisté Sla-
vie se ve čtvrtfinále domácí-
ho poháru MOL Cupu utkají
v derby se Spartou. Los v sídle
FAČR v Praze na Strahově roz-
hodl i o dalších dvojicích.
Úředním hracím dnem je
středa 9. 2. Finále MOL Cupu
je na programu 4. května, ví-
těz bude hrát kvalifikaci Ev-
ropské konferenční ligy. ČTK

S výrazně navýšenou dotací
se letos uskuteční tuzemský
golfový turnaj elitní evrop-
ské série D+DReal CzechMas-
ters. Na hřišti Albatross ve Vy-
sokém Újezdu se bude hrát

18. až 21. srpna a celkové od-
měny vzrostly na 1,75 milio-
nu eur (42,8 milionu korun).
„Už se nemůžeme dočkat

a pracujeme na tom, aby-
chom opět nabídli špičkový

golf. Věříme, že se znovu
bude dařit také domácímhrá-
čům,“ řekl promotér Petr Dě-
dek junior ze společnosti Rel-
most webu golfové federace
ČGF.

Loni prošli cutem čtyři Češi
a Filip Mrůzek skončil nako-
nec dvanáctý.
Uplynulých sedm ročníků

turnaje se hrálo s dotací mi-
lion eur. ČTK

Tenisová jednička
bude o účast na
Australian Open
bojovat u soudu.

Srbský tenista Novak Djoko-
vič je po anabázi na letišti
v Melbourne, kde mu místní
úřady zrušily víza a zapovědě-
ly vstup do Austrálie, uzavře-
ný v karanténním hotelu.
Tam bude čekat na verdikt
soudu, u něhož se pomocí
svých právníků domáhá zvrá-
cení rozhodnutí pohraniční
služby. Soud projednávání
jeho případu odročil na pon-
dělí 10. ledna.
První hráč světového žeb-

říčku do Melbourne dorazil
kvůli obhajobě titulu na Aus-
tralian Open, kde by mohl
útočit na rekordní jednadva-
cátou grandslamovou trofej.
Získal zdravotní výjimku z ji-
nak povinného očkování, což
u australské veřejnosti vyvo-
lalo vlnu nevole.
Na letišti Djokovič narazil

kvůli špatnému typu víza,
které vstup s touto výjimkou
neumožňovalo. Imigrační
úředníci ho drželi přímo

na letišti a nakonec rozhodli,
že musí během čtvrtka opus-
tit zemi, protože nepředložil
potřebné doklady a nesplnil
podmínky pro překročení
hranice.
Djokovič se s tím ale nesmí-

řil a jeho právníci se snaží zís-
kat soudní rozhodnutí, které
by mu umožnilo v Austrálii
zůstat. Zatím nemusí nased-
nout na zpáteční letadlo, ale
nemá volnost pohybu a ne-
může trénovat.
„Víza pana Djokoviče byla

zrušena. Pravidla jsou pravi-
dla, především pokud jde
o hranice. Nikdo nestojí
nad těmito pravidly. Naše tvr-
dá politika na hranicích byla
zásadní pro to, že má Austrá-
lie jeden z nejnižších podílů
zemřelých na covid na světě.
Budeme dál opatrní,“ uvedl
na Twitteru australský pre-
miér Scott Morrison.
Djokovič má naopak pod-

poru ze své vlasti. Na Instagra-
mu se za něj postavil srbský
prezident Aleksandar Vučič.
„V souladu se všemi zásada-
mi mezinárodního práva
bude Srbsko bojovat za Nova-
ka, pravdu a spravedlnost. No-
vak je silný, jak všichni
víme,“ napsal. ČTK

Golf. „Snad se bude dařit i domácím“

Dakar. Nejlépe z Čechů zatím jede Loprais
Motocyklový závodník Martin Michek zajel v páté etapě Rallye Dakar desátý čas a v prů-
běžném pořadí se posunul o jednu pozici – na 20. místo. Martin Prokop mezi automobily
naopak o místo klesl a je devátý, poté co včera dosáhl osmnáctého času. Mezi kamiony
je i nadále pátý Aleš Loprais s Tatrou (na snímku), jenž obsadil šesté místo. V průběžném
pořadí hlavních kategorií je mezi auty v čele stále Násir Attíja z Kataru, kategorii motocy-
klistů vede Brit Sam Sunderland a kamionům vévodí Dmitrij Sotnikov z Ruska. INSTAFOREX

Španěl Rafael Nadal, který
kvůli potížím s nohou nehrál
žádný turnaj od loňského
srpna, zahájil novou sezonu
vítězně. V Melbourne porazil
dvacetinásobný grandslamový
vítěz litevského kvalifikanta
Ričardase Berankise 6:2, 7:5.

● Americký tenista s českými
kořeny Sebastian Korda měl
po příletu do Austrálie
pozitivní test na covid-19
a deset dnů před úvodním
grandslamem sezony, který
začne 17. ledna, je v izolaci.

Podporu Novaku Djokovičovi vyjadřují také jeho příznivci přímo v Melbourne. AP

Čtvrtfinálové dvojice

Slavia–Sparta
Olomouc–Slovácko
Jablonec
–Mladá Boleslav
Hradec Králové
–Bohemians 1905

MOL Cup. Los
poslal Spartu
hrát do Edenu

Další tenisové novinkyCitát

Do určité míry je mi
Novaka líto. Ale na
druhou stranu podmín-
ky znal několik měsí-
ců, takže to bylo jeho
vlastní rozhodnutí.
RAFAEL NADAL
ŠPANĚLSKÝ TENISTA

Auto-moto - poptávka
• Sbírám auta, motorky, trak-
tory, voj. techniku, díly, vraky,
technické průkazy, typové
osvědčení, vybavení dílen, ga-
ráží, vše do r. 1990.
734843403244619

Pravidla jsou pravidla, říkají
protinožci k případu Djokovič

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1

Krátce

Kvůli karanténě
odkládají zápasy
Hokejisté extraligového
Třince jsou po pozitiv-
ním testu na koronavi-
rus u několika hráčů
a členů realizačního
týmu v karanténě. Ocelá-
ři kvůli tomu musí odlo-
žit minimálně nejbližší
tři utkání. Dnes měl lídr
tabulky a obhájce titulu
z posledních dvou dohra-
ných sezon nastoupit
na ledě Liberce, v neděli
v Karlových Varech
a v úterý v Brně. V ohro-
žení je i jejich další duel
v pátek 14. ledna. V tom-
to termínu mělo být
na programu domácí
utkání se Zlínem. ČTK
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